
اجتماعي اس��ت. خوش��بختانه اين روش مؤثر واقع 
شد و مفيد بود. ما در مس��جد جليلي صندوقي قرار 
داديم كه به ديوار دفتر مس��جد وصل شد. همزمان 
هم صندوق هايي را براي مغازه ه��اي افرادي كه در 
آن حول و حوش كاس��بي مي كردند، برديم و نصب 
كرديم. نه تنها در مغازه ها، بلكه در شركت هايي كه 
در آن حول و حوش بودند و صاحبان وكاركنان آنها 
به مسجد جليلي مي آمدند و نماز مي خواندند، اين 
صندوق ها را نصب كرديم. روي صندوق نوشته شده 
بود:»بيماران مس��تمند را دريابيد« همين طور در 
مطب هاي پزشكاني كه به مسجد جليلي مي آمدند 
و نماز مي خواندند و نهايتاً يك كار كاملًا تشكيلاتي 
ش��كل گرفت. هر ماه افرادي را مي فرس��تاديم كه 
وجوهات اي��ن صندوق ها را جم��ع آوري كنند. آن 
افراد مبالغ صندوق ها را مي شمردند و به فردي كه 
صندوق در آنجا بود، رسيد مي دادند كه خيال او هم 
راحت باشد. در مس��جد جليلي دفتري داشتيم كه 
هر ماه ميزان وجوهات در آن درج مي ش��د. آيت الله 
مهدوي كني ب��ر اين كار نظ��ارت كامل داش��تند. 
همچنين هيئت مديره اي داش��تيم كه ب��ر امور، از 
جمله جم��ع آوري و هزين��ه كردن اي��ن وجوهات 

نظارت داشت. 
اين مبلغ چقدر بود؟ 

عدد ثابت و دقيقي را نمي توانم خدمتتان عرض كنم. 
مي توانم بگويم مبلغي كه در مس��جد جمع مي شد، 
تكافوي نيازه��اي مردم��ي را كه به آنج��ا مراجعه 
مي كردند، مي كرد. مثلًا عده اي از كساني كه به آنجا 
مراجعه مي كردند، توانايي پرداخت اجاره منزلشان 
را نداش��تند يا مقروض بودن��د. آنها به م��ا مراجعه 
مي كردند و ما به شكل كاملًا آبرومند و بدون اينكه 
شخصيت اين افراد مخدوش شود، تحقيق و بررسي 
مي كرديم و پولي را كه نياز داشتند به آنها مي داديم. 
مي توان گفت آن پول به اندازه نياز افرادي بود كه به 
ما مراجعه مي كردند و ما به آنها پرداخت مي كرديم. 
شايد حدود ۲۰ هزار تومان مي ش��د كه درآن دوره 

رقم زيادي بود. 

به خانواده هاي زندانيان سياس�ي چگونه 
كمك مي كرديد؟ اين كار به عهده تيم شما 

بود يا شخص آيت الله مهدوي كني؟
شخصاً چون نمي خواستم وضع خانواده ها را بفهمم 
و خودم را شايسته نمي دانستم، اين امور را به خود 
آقاي مهدوي كني واگذار كردم ك��ه براي تحقيق و 
بررسي، صلاحيت و اصالت داشتند و لذا وقتي فردي 
از يك خانواده سياسي به ايش��ان مراجعه مي كرد، 
نيازهايش را تأمين مي كردند. اين كار فقط مربوط 
به شخص ايشان بود و من خود را لايق و شايسته اين 

نمي دانستم كه در اينگونه مسائل مداخله كنم. 
مرحوم مه�دوي كني درمس�جد جليلي، 
فعاليت ه�اي علم�ي و آموزش�ي ه�م 
داش�تند. برحسب اس�ناد، دروسي را در 
نقد ماركسيس�م يا تبيين معارف اسلامي 
برگ�زار مي كردند كه افرادي مثل ش�ما و 
ديگ�ران و جوانان مب�ارز و علاقه مند آن 
روزگار درآن شركت مي كردند. خاطراتتان 
را از آن دروس بفرماييد كه از چه مواردي 
تش�كيل مي ش�دند و از نظ�ر تربيتي چه 

آثاري داشتند؟ 
ايش��ان )بحم��دالله و المن��ه( درموض��وع »اقتصاد 
اسلامي«بسيار وارد بودند و گاهي به سؤالات افرادي 
كه به آنجا مي آمدند پاسخ مي دادند و افراد را از نظر 
فكري اشباع مي كردند. در مسجد جليلي، افرادي به 
كتابخانه مراجعه مي كردند و در مواقع سخنراني هاي 
ايش��ان، س��عي مي كردند نيازهاي خود را در آنجا 
مطرح كنند و اطلاعات بگيرند و آقاي مهدوي كني 
چون اشراف كامل به مسائل اقتصاد اسلامي داشتند، 
به سؤالات آنها پاسخ مي دادند و مفيد فايده بودند، 
لذا نه تنها دانش��جويان كه اس��اتيد مبرزي به آنجا 
مي آمدند و اقتصاد اسلامي را مي آموختند. مخصوصاً 
در تابس��تان ها، دانش آم��وزان و دانش��جوياني كه 
علاقه مند بودند از ايش��ان بهره بگيرند به مس��جد 
مي آمدند. اساتيدي را داشتيم كه مي آمدند و براي 
دانش��جويان مطالب لازم را مي گفتند و دانش��جو 

اشباع مي شد و همين دانش��جويان بودند كه وقتي 
مي رفتند و در كنكور ش��ركت مي كردند، رتبه هاي 
اول را حائز مي ش��دند. مراجعه كنندگان سال هاي 
بعد ما دانشجوياني بودند كه به آنجا مي آمدند، كسب 
علم و بينش مي كردند و بعد استاد مي شدند و همين 
اس��اتيد بودند كه به خصوص در دانش��گاه تهران، 
جوانان را ارش��اد مي كردند و گروه ه��اي فرهنگي 
دانش��جويي را تش��كيل داده بودند. البته گرايشات 
مبارزاتي از بعد ۲8 مرداد در دانشگاه ها وجود داشت، 
مثلًا در دانشكده فني دانشگاه تهران دانشجويان در 
مقابل رژيم ش��اه صف آرايي  كردند و در س��الي كه 

رئيس جمهور امريكا آمد... 
درسال ۳۲؟

بله، سه نفر از دانشجويان شهيد شدند. بنده زاده هم 
يكي از دانشجوياني بود كه در بين معترضان بود. آن 
سه نفر شهيد شدند، اما پسر من از صحنه گريخت و 

توانست جان به در برد! 
از چهره هاي شاخصي كه از علما و مبارزان 
به مسجد مي آمدند و بعدها نامدار شدند، 

چه كساني را به ياد داريد؟ 
تعدادشان زياد بود. اسامي خيلي از آنها را فراموش 
ك��رده ام. از آنهايي كه به ي��اد دارم، مرحوم آيت الله 
طالقاني چند ب��ار آمدند. مهندس ب��ازرگان، دكتر 
شيباني، شهيد محلاتي، مرحوم لاهوتي و ديگران. 

منبري هاي مس�جد، بيش�تر چه كساني 
بودند. آي�ت الله مهدوي كني بيش�تر چه 

كساني را براي منبر دعوت مي كردند؟ 
افراد متعددي براي سخنراني به آنجا مي آمدند، اما 
دراين ميان، ايش��ان اعتقاد زيادي به شهيد آيت الله 

مطهري داشتند... 
از دوراني كه ايشان منبر مي رفتند، خاطره 

خاصي را به ياد داريد؟ 
بله، يك شب حضرت آيت الله مطهري مسجد جليلي 
آم��ده بودند و بعد از نمازمغرب و عش��ا س��خنراني 
 كردند. وقتي از منبر پايين آمدند، آقايي به ايش��ان 
گفت: س��طح سخنراني ش��ما خيلي بالاست، سعي 

آي�ت الله مهدوی كنی براي مس�ائل 
اجتماعي اهميت زيادي قائل بودند.
آيت الله ظهره�ا و هنگام اذان مغرب 
س�خنراني مي كردن�د و مطال�ب 
ارزنده اي را براي مردم مي گفتند و به 
زبان روز هم آشنايي كامل داشتند. 
علاقه مند بودند با كس�اني كه پشت 
سر ايش�ان نماز مي خوانند، ارتباط 
حسنه داش�ته باش�ند. بنده در اثر 
ارتباط�ي كه با ايش�ان پي�دا كردم، 
احساس كردم شخصيت مورد وثوق 
و در عي�ن حال ارزنده اي هس�تند و 
طبعاً همه مسائل سياسي و اجتماعي 

را با ايشان مطرح مي كردم

درموض�وع  مهدوی كن�ی  آي�ت الله 
»اقتصاد اس�لامي« بس�يار وارد بودن�د 
و گاهي به س�ؤالات افرادي ك�ه به آنجا 
مي آمدند پاس�خ مي دادند و اف�راد را از 
نظر فكري اشباع مي كردند. در مسجد 
جليل�ي، افرادي ب�ه كتابخان�ه مراجعه 
مي كردن�د و در مواقع س�خنراني هاي 
ايشان، سعي مي كردند نيازهاي خود را در 
آنجا مطرح كنند و اطلاعات بگيرند و آقاي 
مهدوي كني چون اشراف كامل به مسائل 
اقتصاد اس�لامي داش�تند، به سؤالات 
آنها پاسخ مي دادند و مفيد فايده بودند

9
88498479گفتوگو

| روزنامهجوان| شماره5218 | 1439 صف��ر 2  | 1396 مه��ر 30 یکش��نبه
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كنيد كمي سطح آن را پايين بياوريد كه ما درك  
كنيم! ايش��ان فرمودند:» شما سعي كنيد كمي 
دركتان را بالا بياوريد، نه اينكه من سطح سخن را 
پايين بياورم.« اين جواب براي بنده خيلي جالب 
بود. آن فرد هم تش��كر كرد و رفت و در جلسات 
بعد با دقت و نكته سنجي بيش��تري به مباحث 
گوش مي داد. به هرحال آق��اي مطهري باآقاي 
مهدوي صميمي بودند كه خواست ايشان را براي 
سخنراني در مسجد جليلي اجابت مي كردند. از 
ديگر سخنرانان مسجد، آيت الله امامي كاشاني 
بودند كه از دوس��تان قديمي آي��ت الله مهدوي 
به شمار مي رفتند. ايش��ان زياد در مسجد منبر 
مي رفتند. خاطرم هست يك شب آقاي هاشمي 
براي س��خنراني در مس��جد دعوت بودند كه به 
دلايلي نيامدن��د و به جاي ايش��ان آقاي امامي 

منبر رفتند. 
آيا آيت الله خامنه اي هم براي سخنراني 

به مسجد جليلي دعوت مي شدند؟
براي سخنراني خير، چون ايش��ان درآن دوره، 
معمولاً در مشهد تشريف داشتند، اما من خودم، 
درباره ارتباط ايش��ان با آي��ت الله مهدوي كني 
يك خاطره جالب دارم كه ب��راي ثبت در تاريخ 
خدمتت��ان عرض مي كن��م. يك ش��ب در دفتر 
مسجد با آقاي مهدوي كني و اعضاي هيئت امنا 
جلسه داشتيم. آقاي مهدوي به من اشاره كردند 
كه بيا بيرون، چون گاهي افراد س��اواكي هم به 
دفتر مي آمدند و در جلس��ات شركت مي كردند 
تا ببينند ما چه مي گوييم. ايش��ان اشاره كردند 
و من بيرون آمدم. ايش��ان گفتند:» شخصيتي 
از خراسان تشريف آورده اند و مي خواهند به قم 
بروند. شما با ماشين خودتان، ايشان را به گاراژي 
كه اتوبوس هاي قم مي روند ببريد.« پرس��يدم: 
»ايشان چرا با تاكسي نمي روند؟« فرمودند:»اين 
بزرگوار از طرف ساواك زيرنظر هستند، ممكن 
اس��ت راننده تاكسي ايش��ان را بشناسد و براي 
ايش��ان ايجاد مزاحمت بش��ود.« آن شخصيت 
محترم، حضرت آي��ت الله خامنه اي بودند كه در 
آن لحظات، داخل شبستان تش��ريف داشتند. 
رفتم و ديدم يك شخصيت روحاني سيد، جوان، 
خوش قيافه و قد بلند آنجا ايس��تاده اند. به آقاي 
مهدوي گفتم:»الان وظيفه ام چيس��ت؟« آقاي 
مهدوي فرمودند:» ايش��ان را مي بريد جايي كه 
اتوبوس هاي قم مي روند. وقتي از ماش��ين شما 
پياده ش��دند، آنقدر منتظر مي مانيد تا اتوبوس 
ايشان پر شود و حركت كند.« به داخل مسجد 
رفتم و خدمت آقا عرض سلام كردم و ايشان را با 

اتومبيل خودم بردم و وقتي اتوبوس حركت كرد، 
به مسجد برگشتم. آقاي مهدوي پرسيدند:»چه 
كردي؟« گفتم:» همان برنامه اي كه گفتيد مو 
به مو انجام دادم.« ايش��ان پيشاني مرا بوسيدند 
و تش��كر كردند. اولين بار بود ك��ه من حضرت 
آيت الله خامنه اي را ديدم. من كتاب »صلح امام 
حس��ن)ع(« را از ايش��ان  خوانده بودم و سابقه 
ذهني بسيار خوبي از آقا داشتم. با اينكه احتمال 
مي دادم كه اين كار براي من خطر داشته باشد، 
روي همين س��ابقه ذهني و ارادتي كه به ايشان 
داشتم، توفيق حاصل شد و در خدمتشان بودم. 

در ماشين با ايشان صحبت كرديد؟ 
خير، چون فكر مي كردم كه شايد درآن شرايط 

درست نباشد! 
مس�جد  جمع�ي  اب�واب  ظاه�راً 
جليل�ي، هريك ب�ه نوع�ي حملات و 
دس�تگيري هاي س�اواك را هم تجربه 
ك�رده بودن�د. ش�ما در اين ب�اره چه 

خاطراتي داريد؟
بله، به عنوان مثال خود مرا چند بار به س��اواك 
احضار كردند و از من پرس��يدند چرا به مسجد 
جليلي مي رويد؟ منزل ش��ما پل چوبي اس��ت، 
اما ش��ما به مس��جد جليلي در ميدان فردوسي 
مي رويد. گفتم به خاطر اينكه به كمك به بيماران 
مستمند و مستمندان آبرومند علاقه مند هستم 
و درآنجا تش��كيلات تعريف شده اي براي كمك 
به اين اف��راد وجود دارد، درس��ت اس��ت كه به 
مسجد جليلي مي روم، اما به امور سياسي كاري 
ندارم!البته من با مسائل سياسي آشنا و علاقه مند 
هم بودم، اما نمي خواستم خودم را درگير مسائل 
سياسي كنم. همچنين نمي خواستم ساواك اين 
مطلب را بداند، لذا ما بيشتر و در ظاهر، در مسجد 

جليلي كار اجتماعي انجام مي داديم. 
ظاهراً و با وجود همه اين تحفظات، باز 
هم س�اواك به منزل ش�ما حمله كرد. 

داستان از چه قرار بود؟
بله، داستان جالبي دارد. يك بار در دفتر مسجد 
جليلي جلسه داش��تيم كه يك نفر بدون اينكه 

اج��ازه بگيرد، آمد و نشس��ت! م��ا فهميديم كه 
ساواكي اس��ت. يك مقدار صحبت هاي عادي را 
انجام داديم و جلسه را ختم كرديم. من شب ها 
آقاي مهدوي را با ماشينم به منزلشان مي رساندم 
و برمي گشتم. آن آقايي را كه ما فكر كرده بوديم 
ساواكي است، آمد و سوار ماشين ما شد و گفت: 
من هم همان طرف ها مي روم. من آقاي مهدوي 
را رساندم. يكي دو نفر ديگر كه همراه ما از مسجد 
آمده بودند، وسط راه پياده شدند و اين آقا ماند. 
از من پرس��يدكجا مي رويد؟ گفت��م پل چوبي. 
گفت من هم تا آنجا مي آيم! بعداً متوجه ش��دم 
مي خواست منزل مرا ياد بگيرد. آمد و سركوچه 
پياده ش��د و مراقب بود كه من وارد كدام منزل 
مي ش��وم. فردا ش��ب ديدم كه از طرف ساواك 
آمدند و متوجه ش��دم كه آن آقا آدرس منزل ما 
را داده است. ساعت 11:3۰ ش��ب بود كه زنگ 
در منزل ما را زدند. وقت��ي در را باز كردم، ديدم 
سه نفر ايس��تاده اند و نفر اول، هفت تيرش را به 
طرف من نش��انه گرفت و با دست اشاره كرد كه 
حرف نزن! پرس��يد اتاق دختر ش��ما كجاست؟ 
گفتم اتاق خاصي ندارد. گفت كيفش كجاست؟ 
كيف را به آنها دادم. كيف را باز كردند و كاغذي 
را بيرون كشيدند و به من نشان دادند. شهادت 
حضرت علي)ع( را تسليت گفته بودند و زير آن 
آرم س��ازمان مجاهدين خلق بود. پرس��يد اين 
چيست و در كيف او چه مي كند؟ چرا كيف او را 
نمي گردي؟ گفتم من بنا ندارم هر شب كيف پسر 
و دخترم را زير و رو كنم، اينكه چيزي نيس��ت. 
تسليت به خاطر شهادت حضرت علي)ع( است. 
گفت خير! ما بايد دختر شما را به ساواك ببريم. 
پسرم گفت اين فقط 1۴ سال دارد. كجا ببريد؟ 
يعني آنقدر افراد سبع و بي رحمي بودند كه درآن 
وقت شب، مي خواس��تند يك دختر1۴ساله را 

صرفاً به خاطر يك ورقه به ساواك ببرند. 
در احضار ها و بازجويي ها درباره آيت الله 
مه�دوي كن�ي از ش�ما چه س�ؤالاتي 
مي پرس�يدند و روي چ�ه موضوعاتي 

حساسيت داشتند؟ 
از من مي پرسيدند شما با ايش��ان چه ارتباطي 
داريد؟ م��ن مي گفت��م:» هيچ ارتب��اط ويژه اي 
نداري��م، ايش��ان كار خودش��ان را مي كنند، ما 
هم كار خودمان را مي كنيم. ايش��ان روحاني و 
واعظ هستند و مردم را ارشاد مي كنند، ما هم به 
بيماران مستمند رسيدگي مي كنيم و در اين كار 
با ايشان مشاركت داريم، والا من در كار ديگري 
اعم از سياس��ي و اجتماعي با ايشان مشاركتي 
ندارم.« مي گفتم:» اين وجوهاتي را كه از مردم 
جمع آوري مي كنيم، با همكاري ايشان به مردم 
داده مي شود، بنابراين ارتباط ما با ايشان يك امر 

ناگزير است و ربطي به مسائل سياسي ندارد.«
عرض كردم كه مزاحمت هاي س��اواكي ها براي 
ما، به اشكال مختلف وجود داشت. خاطرم هست 
كه ايشان به بوكان تبعيد ش��ده بودند. يك روز 
جمعه ديدم پسرِ واقف مسجد همراه با سه مأمور 
ساواك آمدند. متولي مس��جد گفت اين آقايان 
آمده اند صندوقي را كه مس��جد به وسيله آن به 
بيماران مستمند كمك مي كند، ببرند! من هم به 
آنها گفتم چون الان آقاي مهدوي كني به بوكان 
تبعيد شده اند، مسئوليت اين كار به عهده آقاي 
مهندس گل افشاني است. نظر شما چيست؟ من 
به رئيس آنها گفتم ش��ما براي چه مي خواهيد 
اين صندوق را ببري��د؟ گفت به اي��ن دليل كه 
اين صندوق به افراد خرابكار كمك مي كند! من 
گفتم:» ابداً چنين چيزي نيست، ما دفتر داريم و 
اسامي افرادي كه پول ها را جمع آوري مي كنند، 
هست. وجوه جمع آوري مي شود، نوشته مي شود. 
وجوهي كه توسط آقاي مهدوي يا هيئت امناي 
مسجد پرداخت مي شود، هم ثبت مي شود. كاملًا 
مشخص و معلوم است. دفتر را ببينيد. غير از اين 
چيز ديگري نيست.« اين آقا همه حرف هاي مرا 
كه گوش داد و ديد جوابي نمي تواند بدهد، گفت 
ما بالاخره مي خواهيم صندوق را بكنيم و ببريم! 
من كمي فكر ك��ردم و خدا اي��ن را به ذهن من 
رساند و گفتم اگر افراد نمازگزار موقع غروب براي 
نماز آمدند و خواستند در اين صندوق پول بريزند 
و ديدند صندوق نيست، به آنها چه بگوييم؟ گفت 
بگوييد هيئت امنا صندوق را برداشته اند. گفتم 
شاهنشاه آريامهر مي فرمايند كه ملت ايران هرگز 
دروغ نگويند و ش��ما به  رغم فرمايشات ملوكانه 
مي گوييد ما دروغ بگوييم؟ آيا درس��ت اس��ت؟ 
كس��ي كه اين حرف را زده بود، گف��ت ما غلط 
مي كني��م برخلاف فرمايش��ات ملوكانه مطلبي 
بگوييم. گفتم پس بفرمايي��د برويد و رفتند كه 

رفتند. اين جز تفضل الهي چيز ديگري نبود. 
از خاط�رات دوران زن�دان و تبعي�د 
آيت الله مهدوي كني بگوييد. خودتان 

توانستيد به ديدن ايشان برويد؟ 
همانطور كه عرض كردم، ما خودمان در كوران 
مسائل مرتبط با ايشان بوديم و در مسجد جليلي 
همكاري داشتيم. درعين حال ساواك چند بار 
به منزل ما آمده و نگراني هاي زيادي را براي ما 
به وجود آورده بود. اما در مورد تبعيدهاي ايشان، 
من معمولا در اين شرايط به ديدن اين بزرگوار 
نمي رفتم. چون مي دانستم ساواك همه كساني 
را كه به احوالپرس��ي ايش��ان مي رفتند، تعقيب 
مي كردند. البته اكث��ر قريب به اتف��اق اعضاي 
هيئت امنا مي رفتند، ولي م��ن، به همان دليلي 
كه عرض كردم نمي رفتم. چند بار هم كه مرا به 
ساواك خواس��تند، گفتم رابطه چنداني با آقاي 
مهدوي كني ندارم! نمي خواس��تم ساواك بداند 
كه ارتباط ما تنگاتنگ است و به همين دليل هم 
توانستم در كارم مقاومت كنم وخدمات اجتماعي 

و رفاهي مسجد را ادامه دهم. 

مس�جد جليلي به دلي�ل برنامه های 
اجتماع�ی خود، به كانوني ش�اخص و 
متحرك تبديل ش�ده ب�ود، چون هم 
به جامعه مي رس�يد و نيازهاي اقشار 
ضعيف منطقه را از نقطه نظر و جنبه هاي 
مادي تأمين مي كرد و هم از نظر روحي 
و روان�ي آگاهي ه�اي م�ردم را در 
جنبه هاي مختلف بالا مي برد و آيت الله 
مهدوی كن�ی در ارائه اي�ن خدمات، 
نق�ش اساس�ي و مح�وري داش�تند

  محمدرضا كائيني
پيرسپيدمويي كه در گفت وش�نود پيش رو ما را به 
ميهماني خاطرات خوي�ش از دوران مب�ارزه برده، 
مهندس محمدعلي گل افش�اني از فعالان خدماتي 
و مبارزاتي مس�جد جليلي تهران در دوران پيش از 
انقلاب و از ياران ديرين مرحوم آيت الله مهدوي كني 
است. وي درآس�تانه س�الگرد رحلت آن بزرگوار و 
در مصاحبه حاضر،ش�مه اي از خاطرات خويش را از 
شيوه مس�جدداري آيت الله دردوران رژيم گذشته 
بيان داشته اس�ت. اميد آنكه تاريخ پژوهان تاريخ 
انقلاب وعموم علاقه مندان را مفي�د و مقبول افتد. 

  
دراي�ن گفت وش�نود برآني�م ك�ه خاطرات 
جنابعالي را از نقش مديريتي مرحوم آيت الله 
مهدوي كني در فعاليت هاي مس�جد جليلي 
ته�ران بش�نويم. در آغ�از بفرمايي�د از چه 
مقطعي و چگونه با ايش�ان آشنا شديد و چه 
ويژگي هايي را در ايش�ان ديديد كه برايتان 

جذاب بودند؟ 
بسم الله الرحمن الرحيم. من قبل از سال 135۰، استاد 
انس��تيتوي تكنولوژي ب��ودم و منزل م��ا در پل چوبي 
بود. درس��ال 13۴۰ و پس از رحل��ت آيت الله العظمي 
بروجردي، ما فكر كرديم مرجع تقليدي داشته باشيم 
كه مورد تأييد اهل انديشه و بصيرت بوده و مفيد فايده 
باشد، به مس��جد جليلي در ايرانش��هر جنوبي رفتيم و 
در آنجا با حض��رت آيت الله مه��دوي كني)رضوان الله 
تعالي عليه( امام جماعت مسجد آشنا شديم و صحبت 

كرديم. 
قبل از آن پيش ايشان نيامده بوديد؟ 

خير، به چه دلي��ل بايد به آنجا مي آم��دم؟ درآن دوره 
براي اينكه مرج��ع تقليد بنده –ك��ه حضرت آيت الله 
بروجردي بود- مرحوم شد و من تصميم گرفتم مرجع 
تقليدي را كه جديداً انتخاب مي كنم، با مشورت ايشان 
باشد. مرجع تقليد جديد من، حضرت امام خميني بود. 
وقتي به مسجد جليلي آمدم و با ايشان آشنا شدم تا از 
ويژگي هاي حضرت آيت الله خميني آگاه شوم و و صف 
ايشان را بش��نوم،  رابطه ما آغاز و رفته رفته صميمي تر 
شد. در مسجد جليلي بررسي هاي لازم را انجام دادم و 
البته دركنار آن، از ديگران هم شنيدم كه جناب آقاي 
مهدوي كني عنصر بس��يار شايسته اي اس��ت و استاد 
ايشان هم حضرت امام خميني اس��ت. ما به طوركلي 
بر اثر بينشي كه پيدا كرده بوديم، رژيم شاهنشاهي را 
نالايق و فاسد مي دانستيم و چون آقاي مهدوي كني هم 
با رژيم شاهنشاهي مبارزه مي كرد، صفا و صميميت و 

ارتباط حقير با ايشان بيشتر شد. 
ايش�ان درجايگاه امام جماعت مسجد، چه 

ويژگي هاي شخصيتي اي داشت؟ 
ويژگي هاي ش��خصيتي آي��ت الله مهدوي كني متعدد 
و باارزش بودند. يك��ي از آنها اين بود كه ايش��ان براي 
مس��ائل اجتماعي اهميت زيادي قائ��ل بودند.آيت الله 
ظهرها و هن��گام اذان مغ��رب س��خنراني مي كردند و 
مطالب ارزنده اي را براي مردم مي گفتند و به زبان روز 
هم آشنايي كامل داش��تند. علاقه مند بودند با كساني 
كه پشت س��ر ايش��ان نماز مي خوانند، ارتباط حسنه 
داش��ته باش��ند. بنده در اثر ارتباطي كه با ايشان پيدا 
كردم، احساس كردم ش��خصيت مورد وثوق و در عين 
حال ارزنده اي هس��تند و طبعاً همه مسائل سياسي و 
اجتماعي را با ايش��ان مطرح مي كردم. خاطرم هست 
معم��ولاً در عصرها به مس��جد جليل��ي مي رفتم و بعد 
از نم��از جماعت، به خص��وص در روزه��اي جمعه، در 
كتابخانه مسجد با ايش��ان جلساتي داش��تيم. در اين 
جلسات افرادي كه موافق با تفكر ايشان و طبعاً مخالف 
با نظام شاهنشاهي بودند، شركت مي كردند و البته در 
اين جلسات عصرهاي جمعه،ساواكي ها هم مي آمدند. 
ما مي دانستيم كه حضور دارند، ولي در مواردي آنها را 
نمي ش��ناختيم. آنها مي آمدند و مطالب گفته ش��ده را 

يادداشت مي كردند و به ساواك ارائه مي دادند. 
برنامه هاي مرحوم آي�ت الله مهدوي كني در 
مقام امام جماعت چه بود؟ دراين مسجد چه 

طرح ها و اقداماتي اجرايي شدند؟ 
يك��ي از برنامه هاي جالبي كه ايش��ان در نظر گرفتند، 
برنام��ه  »كمك ب��ه بيماران مس��تمند و مس��تمندان 
آبرومند« بود. البته بنده موقعي كه با ايش��ان محشور 
ش��دم، پيش��نهاد كردم ك��ه كار بيماران مس��تمند و 
مس��تمندان آبرومند تشكيلاتي ش��ود. مسجد جليلي 
به دليل همين برنامه ها، به كانوني شاخص و متحرك 
تبديل شده بود، چون هم به جامعه مي رسيد و نيازهاي 
اقشار ضعيف منطقه را از نقطه نظر و جنبه هاي مادي 
تأمين مي كرد و هم از نظر روح��ي و رواني آگاهي هاي 
مردم را در جنبه هاي مختلف بالا مي برد و ايشان در ارائه 

اين خدمات، نقش اساسي و محوري داشتند. 
رسيدگي به »بيماران مستمند و مستمندان 
آبرومند« به چه شكل انجام مي شد و شما چه 

نقشي در آن داشتيد؟ 
ساواك ميل نداشت مسائل سياسي در مسجد جليلي 
مطرح ش��وند. ما هم علاقه من��د نبوديم علناً مس��ائل 
سياسي را در مسجد جليلي مطرح كنيم، چون به دست 
آنها بهانه مي داد. خود آقاي مهدوي كني هم همين ايده 
را داش��تند و لذا گفتيم براي اينكه ساواك به تشكيل 
جلس��ات در مس��جد بدبين نباش��د، وضعيت بيماران 
مس��تمند و مس��تمندان آبرومند را در مسجد جليلي 
پيگيري و نيازهاي م��ردم را تأمين كنيم كه س��اواك 

مشكوك نشود. 
آيا واقعاً كمك به بيماران و مستمندان بود يا 

كمك به خانواده زندانيان سياسي؟ 
براي هردو و البته با تقدم م��ورد اول. خدمتتان عرض 
كردم كه طرح تش��كيلاتي ش��دن كمك ب��ه بيماران 
مس��تمند و مس��تمندان آبرومند را، بنده ش��خصاً به 
آيت الله مهدوي كني پيشنهاد كردم، چون مي خواستم 
كار سيستماتيك باشد و س��اواك هم تصور كند كه در 
جلس��اتي كه در روزهاي پنج شنبه تش��كيل مي شود، 
مسائل بيماران مستمند و مستمندان آبرومند مطرح 
مي شود و اين كار، يك كار سياسي نيست، بلكه يك كار 


